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ISHODI[TE SSRPSKE

K
oliko su vojna muzika i muzi~ari uticali na razvoj ukupnog muzi~kog
stvarala{tva u Srbiji, govori i podatak da su upravo vojni muzi~ari bili
najzna~ajnija imena sa kraja 19. i po~etka 20. veka. Iz redova vojne muzike
ponikla je plejada muzi~ara, koji su svojim stvarala{tvom prevazi{li ne samo
vojne ve} i nacionalne okvire, ostavqaju}i u nasle|e dela izuzetne vrednosti.
Stanislav Bini~ki, jedan od velikana na{e muzi~ke kulture, kompozitor,

vojni kapelnik, utemeqiva~ i organizator muzi~kog `ivota u Srbiji, autor prve
srpske opere ”Na uranku“ i nadahnutog ”Mar{a na Drini“, postao je 1899. godine
dirigent prvog simfonijskog ”Beogradskog vojnog orkestra“, prete~e dana{weg
Umetni~kog ansambla Vojske, koji nosi wegovo ime. Tim vi{e su koreni vojne muzike
u Srbiji duboki, postojani i vredni po{tovawa.

U toku duge tradicije postojawa, koja vremenski zadire u tri veka, Ansambl je
mewao naziv, organizacione forme i strukturu, ali je programski i umetni~ki
opstajao i ostajao dosledan nameni i misiji: da bude glavni nosilac muzi~kog
`ivota u Vojsci, da radi na negovawu, podsticawu i {irewu muzi~kog stvarala{tva
koje izra`ava i oplemewuje kulturne, rodoqubive i vojni~ke tradicije na{eg
naroda i da afirmi{e kulturni `ivot i umetni~ko stvarala{tvo u Vojsci.

PRESTROJAVAWE
Na oko 7.500 raznovrsnih muzi~kih programa (u proseku vi{e od jednog

koncerta nedeqno), pred vi{e od 5.000.000 posetilaca, Ansambl je prenosio
slavu muzi~kog blaga {irom na{e zemqe i ve}ine evropskih zemaqa, i dao veliki
doprinos u oblikovawu kadra, repertoara, pa i ukusa publike.

Ansambl je pre`iveo istorijske smene u dru{tvu, dr`avi i Vojsci, nemire,
bune, ratove, krize i prekretnice, svakojaka te{ka i mawe te{ka vremena, opstaju}i
kao jedan od prvih simbola za umetni~ku kreativnost i lepotu.

”Kao jedan od najuglednijih muzi~kih kolektiva, Umetni~ki ansambl Stanislav
Bini~ki svojim postojawem, doprinosom razvoju muzi~kog stvarala{tva i ukupnim
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107 GODINA UMETNI^KOG ANSAMBLA VOJSKE SRBIJE ”STANISLAV BINI^KI”
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umetni~kim dometima, obezbedio je trajno mesto u umetni~kom i
muzi~kom `ivotu na{e zemqe i wene Vojske“ – zabele`eno je u
informaciji za novinare povodom obele`avawa godi{wice. Jer
107 godina postojawa se, svakako, mo`e nazvati tradicijom, a sve
{to se u tom periodu de{avalo unutar Ansambla – ishodi{tem
srpske muzike. 

U vreme velike reforme Vojske, tokom koje ona broji sve
mawe i mawe qudi, postavilo se i pitawe reorganizovawa wene
muzi~ke slu`be. Nije re~ o opstanku vojne muzike, ve} o obliku i
ulozi ove delatnosti u bitno promewenim okolnostima.

Kako proces preispitivawa i tragawa za najboqim
re{ewem jo{ traje, Dan Umetni~kog ansambla bio je povod da
~ujemo kakve odgovore wegovi ~elni qudi nude na ova te{ka, ali
nezaobilazna pitawa. 

Specijalista muzi~ke umetnosti, kapetan prve klase
Aleksandar Hranisavqevi}, rukovodilac revijskog orkestra
Umetni~kog ansambla:

– Kada govorimo o profesiji vojnih muzi~ara, ~iwenica je da
je tokom posledwih godina do{lo da zna~ajnog osipawa kadra.
Razli~iti su razlozi za to: ratovi, penzionisawa, odlasci iz
Vojske... Nekako je logi~no usledila koncentracija vojnih muzi~ara
u velike gradove. Nema vi{e vojnih orkestara u Novom Sadu,
U`icu, Pri{tini, Kragujevcu... Muzi~ka slu`ba u ovom trenutku
obuhvata Umetni~ki ansambl, Reprezentativni orkestar garde,
Vojni orkestar Vojnog okruga Ni{... ^itav Umetni~ki ansambl sada
broji onoliko qudi koliko je nekada bilo samo u wegovom horu.
Fakti~ki je sveden na polovinu. Neosporno je da je to neka dowa
granica brojnosti, koja jo{ uvek podrazumeva kvalitet, koji nam je
veoma va`an. Uz to, ve}ina qudi iz sastava Ansambla je sa vi{om
i visokom stru~nom spremom. Novo vreme je donelo i neke svoje
zahteve, koji nas nala`u da se prestrojavamo u hodu. ^eka nas
zna~ajniji izlazak u oblast tr`i{nog poslovawa, neophodni su i
neki novi aran`mani, popularnije pesme, za koje i daqe treba
zadr`ati odgovaraju}i izvo|a~ki nivo. Klasi~na muzika je bitan
deo na{eg stalnog repertoara, ali ne i prvenstveni. Mora}emo
ponovo da odredimo na{u ciqnu grupu i da joj pribli`imo
program. Isto~ni, severni i centralni deo Srbije nisu na pravi
na~in ”pokriveni” kvalitetnim muzi~kim doga|ajima. To je prostor
o kome sve vi{e mislimo i koji je svakako bitan deo na{e nove
orijentacije. Sve to podrazumeva turneje, gostovawa po
gradovima u unutra{wosti. U tim istim gradovima na{lo bi se
na~ina da jedan koncert bude besplatan za pripadnike Vojske, a
drugi komercijalan – za lokalno stanovni{tvo. 

Dugo se govori o formirawu Muzi~kog centra unutar Vojske.
On bi znatno olak{ao i konkretnu realizaciju tih novih projekata.
U toku su razmatrawa o sudbini Umetni~kog ansambla. Mislim da je
veoma va`no konsultovati struku kada se odre|uje broj qudi koji }e
ostati u orkestru ili horu, jer je na{ posao specifi~an u odnosu
na vojnu sredinu. Orkestar bez odre|enog broja qudi ne mo`e da
izvede svoj program, hor tako|e. Tokom razgovora vo|enih sa
nadle`nim instancama do{li smo i do konkretnog broja qudi koji
bi ~inili vojni muzi~ki centar, a pri tom zadovoqili i sve
protokolarne obaveze. Da to nije veliki broj primer su i
dvostruko mawe dr`ave koje imaju do sto, ~ak i ne{to vi{e od sto
vojnih muzi~ara, poput Hrvatske. Makedonija ima vi{e od pedeset
vojnih muzi~ara, Slovena~ki duva~ki orkestra broji oko sto
~lanova... Beograd bi, nastoje}i da bude regionalni centar, morao
da vodi ra~una i o takvim brojkama. 

SA KKULTUROM SSVE PPO^IWE.. .
Dirigent me{ovitog hora Umetni~kog ansambla mr Milovan

Pan~i}:
– Uvek se ~inilo da o tradiciji ovog ansambla nije potrebno

govoriti, ali izgleda da treba. Kakva je te`ina pevane re~i? To se
ne zna dovoqno. Ne znam ni da li je dovoqno poznata ~iwenica da
je ovo jedini ansambl na svetu koji je toliko mobilan, da u roku od
24 sata bilo gde u ovoj dr`avi mo`e da izvede bar pet razli~itih
programa, po~ev{i od vojni~kih pesama, kora~nica, duhovne

muzike, svetovne, evergrina, simfonijske muzike do vokalno-
instrumentalnih dela. Celokupna muzi~ka literatura, koja postoji
od renesanse do danas, mo`e za samo 24 sata biti na na{em
programu – bilo gde i u bilo koje vreme. Takav ansambl ne postoji.
U ona ranija vremena, od \ev|elije pa do Triglava, Ansambl je
prenosio i muzikom uznosio dobar glas o Vojsci. Ne postoji boqi
na~in da se neko predstavi, nego {to je to posredovawem kulture,
umetnosti, muzike. A pri tom je muzika univerzalni jezik. Obi{li
smo ~itavu Evropu, skoro da nema zemqe u kojoj nismo bili. I svi
su znali ko smo i odakle dolazimo. Nikita Mihalkov je snimio
sjajnog “Sibirskog berberina” -– sa scenom u kojoj sin ruskog
oficira, sada u ameri~koj armiji, tr~i pod maskom izvikuju}i
Mocartovo ime. Ta simbolika nije slu~ajno izabrana. Upravo taj
kulturni kontekst koji ~ovek ima i te kako odre|uje wegov sistem
vrednosti. Zar to nije veoma va`no i za budu}e oficire? Zar nije
va`no ne samo da znaju za Mocarta, ve} i da ga prepoznaju, a gde su
svi ostali veliki na{i i strani kompozitori... Prvi susret sa
horom, ozbiqnom muzikom, instrumentom, mnogi mladi qudi su
do`iveli tek u Vojsci. Pitawe obrazovawa, kulture potpuno je
zapostavqeno i na {irem dru{tvenom planu. Na`alost,
zaboravqa se da sa kulturom sve po~iwe, i sve se zavr{ava.
Vra}amo se tradicijama Srpske vojske, nadam se i profilu i nivou
obrazovawa srpskog oficira tog vremena. U Americi nastava
po~iwe pevawem himne, sada }e to, koliko ~ujem i Hrvati da uvedu,
a na sportskim stadionima kod nas ve}ina qudi ne zna tekst na{e
himne. Skoro smo je izveli na Trgu ispred Skup{tine povodom
promocije mladih oficira. Beograd je bio odu{evqen. 

. . .  II SSVE ZZAVR[AVA
Dirigent revijskog orkestra mr Pavle Medakovi}: 
– Veoma je va`no znati i koliki je zna~aj propagandne uloge

Umetni~kog ansambla za na{u vojsku i Ministarstvo. Taj veoma
suptilan, ali mo}an na~in kojim muzika vojnih muzi~ara boji utisak
o ~itavoj Vojsci. Mi smo izuzetno inteligentan i inventivan narod.
[ta ne vaqa? To {to nas odre|ena iskustva iz pro{losti ni~emu
nisu nau~ila. Pametni narodi ne ponavqaju svoje gre{ke. Ako
imamo iskustvo sa periodom sankcija i ratom koji smo pre`iveli,
qudi koji vode dr`avu moraju biti svesni ~iwenice da smo mi
hermetizam blokade i izolacije probijali samo umetno{}u i
sportom. Univerzalne vrednosti uvek kr~e svoj put. Voleo bih da
~elni qudi prepoznaju da u Ansamblu imaju sjajnog ambasadora
kulture dr`ave i wene vojske. U okviru me|uvojne razmene sa
Austrijom mi smo 1991. godine imali takav koncert u Gracu, koji su
Austrijanci, a oni bar znaju {ta je muzika, ispratili ovacijama.
Sa ovim Ansamblom Zubin Mehta je imao svoj prvi dirigentski
koncert, ovim je ansamblom dirigovao i ^ernu{enko... ^itava ta
pri~a o tradiciji, 107 godina trajawa, nije `al za pro{lim
vremenima, ve} pokreta~ za neka vremena koja dolaze. Iza nas su
te{ka vremena, pre`iveli smo ih nekako, nadam se da }e novo
vreme shvatiti koliko }emo mu tek trebati. Naravno, pitawe na{e
popuwenosti ne mo`e da se sagledava u procentima. Ukoliko nemam
jednog ~oveka koji je predvi|en partiturom, ja ne}u mo}i da je
izvedem. Na koncertu niko ne mo`e raditi dve stvari istovremeno.
Pitawe na{e popuwenosti bi trebalo da se odredi kriterijumom
koji je struka zadala. Sve ostalo nije dobro. Moramo da znamo {ta
ho}emo. Dobar, kvalitetan gardijski duva~ki orkestar mora da
broji 60 qudi, a ne 20. To je va`no znati i da se ne bi de{avali
protokolarni problemi. Zato je potrebno imati samo jedan duva~ki
orkestar unutar Vojske, ali da vaqa. Ideja o formirawu muzi~kog
centra je izuzetno dobra, i to zbog vi{e razloga. To je upravo
su{tinska reorganizacija ~itave muzi~ke slu`be, koja je zapravo
smawuje, ali joj pove}ava upotrebnu vrednost. 

Osim duva~kog orkestra, koji svojim izgledom i kvalitetom
muzicirawa predstavqa i dr`avu i Vojsku, unutar centra bio bi i
mali simfonijski orkestar. Ako je Bini~ki pre 107 godina imao 34
~oveka, vaqda }emo mi danas mo}i da zadr`imo 36 qudi. Sa horom
je ve} napravqen najve}i kompromis koji muzika dopu{ta. Uz mali
estradni orkestar koji ide iz simfonijskog – mi }emo imati sve
{to je potrebno. Nadam se i razumevawe, od kojeg sve zavisi.

Dragana MARKOVI]

69


